



江汉考古

JIANGHAN KAOGU

中 文 核 心 期 刊
《中文社会科学引文索引》(CSSCI) 来源期刊
中 国 人 文 社 会 科 学 核 心 期 刊
《中国学术期刊综合评价数据库》来源期刊
《国家哲学社会科学学术期刊数据库》来源期刊
万方数据

5
2019

江汉考古

(双月刊)

2019年第5期
(总第164期)

主管单位:湖北省文化和旅游厅
主办单位:湖北省文物考古研究所
编辑出版:《江汉考古》编辑部
出版日期:2019年10月

主 编:方 勤
编辑部主任:陈丽新
编 辑:凡国栋
段姝杉
唐 斑
发 行:李鹤飞
英文翻译:Trenton Wilson
郑 威

编辑部地址:武汉市武昌区东湖路
邮政编码:430077
编辑部电话:(027)86793389
电子信箱:jhkg2728@sina.com.cn

印刷者:武汉市楚风印刷有限公司
国内发行:湖北省邮政报刊发行局
国外发行:中国国际图书贸易总公司

如刊物有印刷、装订等质量问题,请与本编辑部联系调换

目 录

●考古发现

- 03 江汉平原及其周边地区史前聚落调查
..... 中国社会科学院考古研究所
湖北省文物考古研究所
- 11 湖北宜昌万福垸遗址向家台及甘家河片区发掘简报
..... 湖北省文物考古研究所
武汉大学历史学院 宜昌博物馆
- 26 湖北宜城楚皇城城址北城墙 2017 年度发掘简报
..... 湖北省文物考古研究所 宜城市博物馆
- 38 湖北省丹江口市田家岭墓群发掘简报
..... 武汉大学历史学院 丹江口市博物馆

●考古研究

- 47 中国古代初期城市的营建考察
——以石家河聚落群、陶寺城址为例 ... 牛世山 杨婧雅
- 59 殷墟车马器补议 常怀颖
- 71 丰京遗址水系与聚落布局 付仲杨
- 82 东周时期吴越地区原始瓷对北方的影响
——从山东临淄齐墓出土釉陶罍谈起 郎剑锋
- 89 秦洞庭郡属县小议 郑 威
- 95 咸阳长安皇宫位置变化的原因考察 张建锋
- 103 11~14 世纪的越南仿耀州窑系青瓷及相关问题研究
..... 霍 巍 韦莉果
- 110 贵州遵义市播州杨氏土司墓葬腰坑初步研究
..... 周必素 韦松恒 彭 万

●科技考古

- 121 宜昌万福垸遗址青铜器的科技分析及相关考古学问题
..... 马仁杰 崔剑锋 黄文新 史德勇 向光华

●古文字研究

- 131 曾侯乙墓漆箱文字补证 李 零
- 134 《随州孔家坡汉墓简牍》“未编联残片”的整理与复原
..... 李天虹 蔡 丹 凡国栋

●交流

- 138 中国玉器考古研究方法 with 实例探析 刘国祥

Contents

New Discovery

Hubei Provincial Institute of Cultural Relics and Archaeology etc.

11 Preliminary Excavation Report for Xiangjiatai and Ganjia River Sections in Wanfunao Site, Yichang, Hubei Province

Hubei Provincial Institute of Cultural Relics and Archaeology etc.

26 Preliminary Excavation Report of 2017 Excavation of North City Wall at the Chuhuangcheng Site in Yicheng, Hubei

Study on Archaeology

Niu Shishan etc.

47 An Investigation of Early Chinese City Construction: Taking Shijiahe Settlements and Taosi City Site as Examples

Fu Zhongyang

71 Fengjing Site Drainage System and Settlement Patterns

Zhang Jianfeng

95 An Investigation of the Reasons for Changing the Location of Imperial Palaces in Xianyang and Chang'an

Technological Archaeology

Ma Renjie etc.

121 Scientific Analysis of Copper Wares from Wanfunao Site in Yichang and Related Archaeological Problems

Study on Ancient Characters

Li Ling

131 Supplementary Evidence for Understanding the Lacquered Chest from the Tomb of Lord Yi of Zeng

Jiangnan Archaeology

(Bimonthly)

No.5, 2019 (Issue 164)

Supervised by: Hubei Provincial Department of Culture and Tourism

Hosted by: Hubei Provincial Institute of Cultural Relics and Archaeology

Published by: The Editorial Office of Jiangnan Archaeology

Editor-In-Chief: Fang Qin

Director of the Editorial Office: Chen Lixin

Editor: Fan Guodong

Duan Shushan

Tang Ban

English: Trenton Wilson

Zheng Wei

Address: Tian'ecun, Donghu Road, Wuchang, Wuhan, Hubei 430077, P.R. China

Account Name: 江汉考古编辑部

Telephone: (027) 86793389

Email: jhkg2728@sina.com.cn

Printed by: Chufeng Printing Ltd.

Distributed by: Hubei Provincial Post Office (domestic)

Chinese International Book Trade Corporation (international)

Exchanging your periodical with ours is welcome.



江汉考古

JIANGHAN ARCHAEOLOGY



ISSN 1001-0327



9 771001 032185

1 0>

ISSN1001-0327/CN42-1077/K(公开发行) 国外代号Q652
国内邮发代号38-72

国内定价: 12.00元

万方数据